
BUZOIENII ŞI UNIREA PRINCIPATELOR 

Constanţa TĂNASE 

Anul 2009 este anul sărbătoririi Unirii principatelor, marcându-se un 
secol şi jumătate de când Ţara Românească şi Moldova s-au unit, ceea ce a 
însemnat o cotitură radicală în istoria poporului român, punându-se astfel 
bazele statului naţional. 

Problema Principatelor Române devenise o problemă europeană 1 din 
timpul războiului Crimeii, după cum afirma şi istoricul american T.W.Riker. 

Congresul de la Paris din 30 martie 1856 a stabilit pentru ţările române 
întocmirea unui firman electoral în baza căruia să se convoace în ambele ţări 
adunări care să reprezinte interesele tuturor claselor sociale, adunări care vor 
stabili dorinţele poporului român. 

Lupta pentru unire a intrat într-o fază nouă antrenând activ largi pături 
sociale, toate spiritele înaintate ale societăţii româneşti care înţelegeau să 

acţioneze energic atât pe plan intern cât şi pe plan extern, pentru fructificarea 
integrală a posibilităţilor create de hotărârea adoptată de congres. 

Cabinetele diplomatice şi politice europene ca şi întreaga opinie publică 
au urmărit cu atenţie şi interes chestiunea românească. Din aprecierile 
diplomaţilor aflaţi ca reprezentanţi ai puterilor garante în Principate, se 
desprinde clar rolul determinant al poporului român în alegerea propriului 
destin şi în acelaşi timp neputinţa marilor puteri în ciuda intereselor lor, de a 
împiedica uriaşul fluviu care se îndrepta cu iuţeală către realizarea unui ideal 
vechi unirea Moldovei cu Ţara Românească. 

Dorind cu ardoare unirea, cei aproximativ 80 de buzoieni care au adresat 
salutul lor comisarului francez Talleyrand Perigord, arătau că „unirea acestor 
două ţări într-un singur stat puternic ne este tuturor foarte scumpă; salvarea 
unui popor care a fost mult timp martir atârnă de aceasta". Salutul se încheia cu 
urarea „Trăiască Unirea"2

. 

T. W. Riker, Cum s-a înfăptuit România, Bucureşti, 1940, p. 41. 
D. A. Sturdza, Acte şi documente relative la Istoria Renaşterii României, voi. III, 
Bucureşti, 1889, p. 716. 

Analele Buzăului, Buzău, 2009, p. 89 - 99. 
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Lupta în favoarea Unirii şi propaganda electorală pentru divan a început 
la Buzău imediat după publicarea firmanului de convocare a Divanului Ad-hoc. 
La începutul anului 1857 s-a format la Buzău ca şi în alte judeţe un comitet al 
Unirii, iar la Bucureşti a luat fiinţă un Comitet Central al Unirii~\ aşa cum se 
arăta într-o corespondenţă din Bucureşti către L'Etoile du Danube. La 3/15 
martie 1857, au fost convocate la Bucureşti, comitetele judeţene care au votat 
în unanimitate „dorinţele românilor": autonomie, unire, prinţ străin, un guvern 
constituţional cu o singură adunare obştească. 

În depeşa către contele Walewski, din 1 aprilie 1857, Talleyrand informa 
că episcopul de Buzău a semnat programul naţional. Această aprobare a unui 
membm al înaltului cler, care se pune în opoziţie cu politica Mitropoliei a 
produs o profundă senzaţie4 . Pentru atitudinea sa el a fost felicitat de Comitetul 
Central al Unirii prin adresa din 11 iunie 1857 publicată în Concordia5

, organul 
de presă al unioniştilor. 

În drumul său spre Iaşi la începutul lunii aprilie, Talleyrand a fost găzduit 
la Buzău, oraşul constituind prima ţintă a călătoriei sale. Este deosebit de 
impresionat cum însuşi mărturiseşte, a fost aşteptat de porţile oraşului de 
prefect şi o escortă de cavaleri, şi mai mult de 150 de persoane se aflau deja 
reunite în salonul Episcopiei. Întreaga adunare striga „Trăiască Unirea". În 
adresa ce i s-a citit din partea populaţiei oraşului se exprima „dorinţa unanimă 
pentru Unire", fiind rugat să se insiste pentru ca dorinţele noastre să fie 
realizate, aşa încât aţi putea să ne aduceţi fericirea6

. 

După aceea întreaga seară palatul episcopal a fost vizitat de numeroşi 
locuitori care veneau să prezinte cărţile de vizită (semnul de alianţă adoptat 
pentru unitatea celor două Principate consta într-o de vizită unde erau 
imprimate, de jur împrejurul numelui vizitatorului, cele patru puncte din 
programul naţional 7 . 

Corespondenţa din Buzău din 25 aprilie 18578
, către ziarul L'Etoile du 

Danube arăta că situaţia din district merge din ce mai bine pentru unionişti nu 
rămân decât două focare ale reacţiunii şi în oraş abia 6 indivizi izolaţi rătăciţi. 
Ce nenorocire ei încearcă cu un deget să bareze un torent. Cu toate acestea, noi 
nu ne-am pierdut speranţa de a-i vedea pe toţi revenind din rătăcirea lor, într-o 
manieră în care districtul nostru să aibă una şi aceeaşi dorinţă: cele patru 

4 

6 

Ibidem, volumul IV, Bucureşti 1889, pp. 336-337. 
Ibidem, pp. 200, 334. 
Ibidem, pp. 933-934. 
Ibidem, pp. 409-41 O. 
Idem. 
Ibidem, p. 695. 
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puncte şi mandatul imperativ. Buzoienii sunt decişi să nu se oprească din luptă 
până când garanţiile nu vor fi devenit crezul tuturor, şi până când nu vor alege 
cinci reprezentanţi care vor susţine cu putere în divan cererile districtului. Îi 
nelinişteşte un singur lucru, încetineala adusă lucrărilor, distanţa care-i separă 
de ziua când se vor face alegerile temându-se că aceste întârzieri fără sfârşit să 
nu slăbească încrederea acelora care sunt deja slabi şi să nu zdruncine speranţa 
într-un viitor mai bun". 

Unioniştii buzoieni se temeau şi de amestecul caimacamului. Aşa cum se 
arata într-o corespondenţă din Bucureşti către L'Etoile Du Danube comisarul 
englez Henry Bulwer, în şedinţele din 1 şi 2 iunie s-a arătat ostil Unirii, cerând 
demisia administratorului districtului Buzău, Ion Marghiloman învinuit a avea 
principii unioniste. Dar pentru a fi imparţial ar trebui, se arată în aceeaşi 

corespondenţă, să ceară şi demisiile administratorilor din judeţele Olt, Argeş, 
Ialomiţa care persecută pe unionişti. Unioniştii cred că acesta este jocul lui 
M.Colquhoun, consul şi agent al Marii Britanii, cunoscut ca intrigant şi agent 
de posturi publice, şi care profitând de poziţia sa pe lângă caimacam urmează 
să numească un om de-al său9 . În vederea alegerilor pentru divanul ad-hoc 
stabilite pentru 7-17 septembrie 1857, candidaţii tuturor partidelor s-au raliat 
programului naţional „fără condiţia mandatului imperativ pe care conservatorii 
o resping ca injurioasă şi pe care progresiştii o pun ca indispensabilă" 10 , arată 
Talleyrand în depeşa către Walewski. 

La 17 septembrie 1857 într-o corespondenţă către L 'Etoile du Danube se 
arată că „unirea triumfă peste tot..." printre marii proprietari sunt şi adepţi ai 
unirii, dar deputaţii oraşelor şi micii proprietari, aparţin cu toţii partidului 
naţional. 

În aceeaşi corespondenţă se precizează că deputaţii de Buzău aparţin în 
mod egal partidului naţional. 

În raportul său din 3 octombrie 1857 George le Sourd secretarul 
comisarului francez publica listele şi statisticile referitoare la alegători pentm 
fiecare judeţ. 

Districtul Buzău, în lista boierilor şi fiilor de boieri figurează cu 
117 proprietăţi funciare particulare, 70 electori, 34 eligibili. 

În lista proprietarilor şi moşnenilor electori de al Ii-lea grad, după le 
Sourd figurează 5121 moşneni posedând pământ în devălmăşie, 78 pământuri 
de moşneni în devălmăşie, 328 de proprietari şi moşneni înscrişi. 

9 Ibidem, pp. 721-722. 
10 D. A. Sturdza, op. cit., voi. V, Bucureşti, 1890, p. 586. 
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În lista ţăranilor electori de gradul al Iii-lea în districtul Buzău figurau 
216 sate, 19115 familii de ţărani contribuabili şi 16662 de ţărani înscrişi. 

În lista locuitorilor oraşelor electori, Buzăul figurează cu o populaţie de 
7220 locuitori, cu 79 de electori înscrişi, număr de deputaţi pentru adunarea 
ad-hoc 1. Numărul mic de deputaţi admişi în listă dovedeşte că abia 1 % dintre 
locuitorii oraşului îndeplineau condiţia de avere, în timp ce marea masă de 
târgoveţi, meseriaşi muncitori şi slujbaşi era exclusă de la acest drept 11

• 

În raportul său către Talleyrand, Geoge le Sourd menţionează numele 
deputaţilor de Buzău, adăugând comentarii cu tot ce a aflat şi a constatat despre 
ei. 

Episcopul Filotei „om prudent şi înţelept", aparţine partidului naţional 
progresist, în opoziţie totală cu mitropolitul „ultraconservator", el ar fi prelatul 
dirigent al preoţilor liberali. Protopopul Vasile este tot progresist. 

Cei doi deputaţi ai marilor proprietari Scarlat Voinescu, boier de clasa a 
II-a ultra progresist, are aceleaşi idei ca şi tatăl său Ion Voinescu II, mort la 
Paris în 1855 şi fost comisar al poporului în timpul revoluţiei din 1848. Nicolae 
Pîcleanu, deşi devotat prinţului Ghika, este şef de secţiune la Departamentul 
interior, se numără printre membrii activi ai partidului naţional, boier de clasa a 
II-a progresist. 

Constache Ciochinescu - deputat al micilor proprietari, din partidul 
naţional progresist. Nicolae Stănescu deputat al oraşului, staroste al 
negustorilor din oraş, face parte din partidul naţional, progresist 12

• 

Vorbind despre deputaţii clăcaşilor arată că i s-a semnalat pe un anume 
Moglan, deputat în districtul Buzău, „om drept şi cinstit, vorbind bine franceza, 
având cunoştinţe suficiente şi destinat a exersa printre semenii săi o mare 
influenţă" 13

• 

Deputaţii districtului Buzău vor participa activ la şedinţele Divanului 
Ad-hoc al Valahiei, cât şi la consfătuiri particulare. Activitatea lor s-a împletit 
strâns cu activitatea întregului Divan. 

La 11 octombrie 1857 a avut loc deschiderea Divanului Ad-hoc. 
Comentând despre deschiderea divanului, corespondentul ziarului L'Etoile du 
Danube a fost frapat de „demnitatea şi aerul grav al deputaţilor comunelor 
rurale se află printre ei oameni de o rară inteligenţă cu toate că ştiu puţin a scrie 
şi a citi, iar Moglan ţăran din districtul Buzău se anunţă un veritabil orator" 14

• 

11 Ibidem, pp. 674-675. 
12 Ibidem, p. 660. 
n Idem. 
1 ~ Ibidem, p. 715. 
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Devotaţi cauzei unirii, căci sperau că după unire se va schimba şi soarta 
lor, deputaţii ţărani participă cu viu interes la şedinţe. 

Conform hotărârii Adunării ad-hoc, în şedinţa din 30 septembrie 1857, 
urma să se aleagă două comisii din câte nouă membri fiecare pentru verificarea 
puterilor deputaţilor. Din prima Comisie făceau parte Scarlat Voinescu, 
Costache Moglan şi preotul Vasile Serea 15

• 

La 7 decembrie 1857, deputaţii ţărani printre care şi Costache Moglan 
subscriu la declaraţia lui Tănase Constantin, în care se arată că ţăranii români 
au dreptul incontestabil de a face parte din viitoarea adunare care va elabora 
Constituţia şi legile ţării. 

În şedinţa din 2 octombrie 1857, s-a ales o comisie pentru redactarea 
regulamentului interior. Din comisie făcea parte şi episcopul de Buzău, care va 
fi ales ulterior preşedinte al comisiei 16

• Din comisia aleasă la 8 octombrie 
pentru a studia dorinţele urgente ale românilor, a făcut parte, tot ca preşedinte, 
episcopul Filotei. În raportul comisiei de urgenţă, citit în ziua de 9 octombrie 
1857, reieşea cu claritate dorinţa de unire a românilor din Principate. „Cine nu 
ştie că, încă din timpii bătrâni, dorinţa românilor luminaţi a fost ca aceste două 
ţări care nu au decât un singur suflet, să fie împreunate într-un singur stat, ca 
astfel naţionalitatea română să poată progresa şi înflori ... Această dorinţă a 
unirii, ce în timpii trecuţi numai luminile o insuflau românilor, a devenit astăzi, 
prin lungile suferinţe, un simţământ tare care domneşte în inimile tuturor, fără 
deosebire de clasă, de vârstă sau de sex" 17

. 

Revista politică a ziarului Românul, într-un articol publicat menţiona că 
s-a sărbătorit ziua de 9 octombrie în mai toate judeţele, ca una din cele mai 
fericite a României. Negustorii din Bucureşti au celebrat ziua printr-un banchet 
în onoarea deputaţilor Adunării ad-hoc. Episcopul Filotei a toastat pentru 
„unirea deputaţilor" 18

• 

Alături de Costache Moglan şi ceilalţi deputaţi buzoieni au participat 
activ la dezbateri. Documentele vremii consemnează următoarele: „Scarlat 
Voinescu se dovedeşte a fi activ în şedinţe, în ciuda faptului că nu a pronunţat 
vreun discurs deosebit. S-a ridicat alături de C. A. Rosetti împotriva 
cenzurii" 19

• În şedinţele în care s-a dezbătut proiectul Actului Dezvoltător, a 
intervenit cu propuneri şi amendamente20

• A fost de partea celor care cereau ca 

15 D. A. Sturdza, op.cit., voi. VII, Bucureşti, 1890, p. 3. 
16 Ibidem, pp. 32-34. 
17 Idem. 
18 D.A. Sturdza, op. cit., voi. V, p. 740. 
19 Ibidem, voi. VI, partea a II-a, p. 50. 
20 Ibidem, pp. 51-70, 72, 77, 83, 89, 91, 96, 98-100, 125, 126-128, 132. 

https://biblioteca-digitala.ro



94 C. Tănase 

Divanul să intre în discuţia chestiunilor interne21 şi pentru apelul nominal22
• În 

şedinţa din 11 noiembrie a propus să se ceară Guvernului cai de poştă pentru 
deputaţii care plecau în concediu şi nu aveau mijloace să ajungă acasă23 . De la 
11 noiembrie nu mai apare la dezbateri decât în data de 1 O decembrie când s-a 

D. 1"4 prorogat 1vanu - . 
Nicolae Pîcleanu, absent, fiind bolnav, în şedinţele din 25 şi 

28 octombrie, va interveni în discuţii în şedinţele din 4 şi 6 noiembrie cu 
privire la Actul Dezvoltător25 . 

Costache Ciochinescu şi Nae Stănescu, deşi nu au luat niciodată cuvântul 
în şedinţe, pe toată perioada au participat la redactarea unui proiect dezvoltător 
al celor patru puncte care s-a citit în şedinţa din 4 noiembrie 185726 şi nu a fost 
acceptat. Nae Stănescu a lipsit la şedinţele din 1, 2, 3 şi 4 noiembrie, fiind 
bolnav27

• 

Protopopul Vasile Serea participă la dezbaterea memorandului, 
propunând şi el un amendament în şedinţa Adunării din 2 noiembrie28

. 

Episcopul Filatei s-a manifestat activ în şedinţele Divanului, a depus la 4 
noiembrie un ~roiect de memorandum care nu s-a mai citit29

, iar în şedinţa din 
18 noiembrie3 este ales membru în comisia celor cinci care urmau să analizeze 
propunerea dacă Divanul trebuie să se limiteze la exprimarea dorinţelor votate 
la 9 octombrie sau dezvoltate în memorandumul din 6 noiembrie sau să se 
exprime şi alte dorinţe relative la organizarea administrativă şi reforma 
I . I . ~11 eg1s at1va· . 

Din cele prezentate mai sus reiese că reprezentanţii districtului Buzău au 
căutat să-şi onoreze cu succes mandatele care le-au fost încredinţate. Divanul 
nu se va mai redeschide, deoarece, prin firman turcesc, este dizolvat în ianuarie 
1858. 

După instituirea Căimăcămiei reacţionare din Muntenia din octombrie 
1858, se iau măsuri pentru înlăturarea funcţionarilor care aveau vederi 
unioniste. Aşa cum se menţionează în depeşa lui Louis Beclard către contele 

21 Ibidem, pp. I 09-11 O. 
22 Ibidem, pp. 130-131. 
23 Ibidem, p. 326. 
2~ Ibidem, p. 392. 
25 Ibidem, p. 49, 71, 111, I 13, 124. 
26 Ibidem. pp. 114-124. 
27 Ibidem, p. 49, 78, 91, 103. 
28 Ibidem, p. 98, 325. 
29 Ibidem, p. 80, 124. 
30 Ibidem, p. 327. 
31 Ibidem, pp. 329-330. 
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Walewski din 17 noiembrie 1858, din cei 17 administratori de judeţe, 9 sunt 
înlocuiţi 32 , printre care şi Ion Marghiloman, administratorului judeţului Buzău, 
înlocuit cu C. Bălăcesu, devotat Căimăcămiei. 

La l noiembrie, Căimăcămia publică instrucţiunile pentru alegeri. 
Alegători şi eligibili sunt aceleaşi categorii sociale ca şi pentru Divanurile ad
hoc, mai puţin ţărănimea clăcaşă şi masele orăşeneşti, ceea ce constituie un pas 
înapoi faţă de alegerile trecute. Măsurile întreprinse împotriva fruntaşilor 

unionişti, a persoanelor cu vederi unioniste, determină populaţia din judeţ să 
adreseze plângeri Căimăcămiei şi reprezentanţilor puterilor garante din 
Bucureşti. Într-o adresă din 13/25 decembrie 1858, din Bucureşti, către 
miniştrii afacerilor străine ai puterilor garante, se arată că starea de lucruri din 
Muntenia „a ajuns la o astfel de extremitate, încât, s-a pierdut nădejdea de a 
ajunge la elecţii sincere şi loiale", de asemenea se menţionează despre 
destituirea abuzivă a doi subadministratori din judeţul Buzău13 • 

Datorită ilegalităţilor comise, mulţi alegători se adresează tribunalului 
judeţean cu contestaţii, prin care-şi susţin dreptul de a fi alegător. Tribunalul 
judeţean va admite înscrierea cu sentinţe judecătoreşti a unor persoane care 
îndeplineau instrucţiunile. Căimăcămia, prin ofisul nr. 151 din 27 decembrie 
185834

, va anula sentinţele judecătoriilor Argeş, Buzău, Ilfov, deoarece sunt 
„contra rânduielilor şi principiilor legii electorale din Convenţie", numai 
Căimăcămia are dreptul de a interpreta Convenţia şi legea electorală; hotărârile 
tribunalelor le consideră nule şi neavenite. Căimăcămia cheamă Sfatul 
Administrativ să examineze toate hotărârile judecătoreşti ce se vor înfăţişa la 
Departamentul Dinlăuntru pentru a le aproba sau respinge, după instrucţiunile 
Căimăcămiei. Nemulţumiţi de acest ofis, mai mulţi locuitori din Buzău 
adresează un protest consulului Rusiei la Bucureşti, Giers, arătând că „nu 
există nici un pretext posibil pentru administraţie a interveni în procedura 
judiciară". Consulul este rugat să intervină pentru a revoca o dispoziţie şi a 
reda alegătorilor toate drepturile35

. 

Situaţia destul de încordată din judeţ determină un număr de 14 alegători 
să adreseze o altă petiţie consulului francez la Bucureşti Louis Beclard, prin 
care arată că tribunalul judeţean, abuzând de atribuţiunile sale, îndepărtează de 
la dreptul de a fi eligibil pe cei care întrunesc condiţiile înscrise în Convenţie36 . 

32 O.A Sturdza, op. cit., voi. IX, Bucureşti, 1901, pp. 127-131. 
33 Ibidem, pp. 524-525. 
3 ~ Ibidem, p. 550. 
35 Ibidem, pp. 605-607. 
36 Ibidem, p. 197, 205. 
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Numărul alegătorilor primari în plasele districtului este de 107, a celor 
direcţi 34, iar numărul alegătorilor direcţi ai oraşului Buzău, cu capital de peste 
6000 de galbeni este de 21. Astfel, numărul celor cu drept de a fi aleşi ajunge la 
4637

. Sunt scoşi din listele de votare, sub diferite motive, 29 de persoane. 
La 8 ianuarie încep alegerile pentru micii proprietari. Inegalităţile şi 

abuzurile subadministratorilor de plase determină alegătorii să adreseze un 
protest Căimăcămiei38 arătând că în plasele Slănic, Pârscov, Sărata, Câmpu, 
Tohani, s-au înregistrat numeroase abuzuri ale organelor administrative cu 
sprijinul jandarmilor. Pretoriile subadministraţiilor, din nefericire, aveau 
aparenţa în acea zi solemnă, mai mult de închisori de stat decât de încăperi ale 
unor autorităţi impozante, unde cetăţeni români aveau să-şi exercite drepturile 
politice ce li s-au recunoscut. 

Fiind informat de aceste proteste, consulul francez trimite o scrisoare 
particulară caimacamului Ion Manu, arătând că „acest fapt ar fi absolut contrar 
ultimelor dispoziţii luate de Departamentul Interior. Eu n-aş şti să-l deplâng 
prea mult, dacă este adevărat, şi mai ales dacă ar trebui să se reînnoiască fie la 
Buzău, fie în alte districte"39

. În scrisoarea de răspuns, caimacamul arată că 
lipsa de timp material pentru sosirea ultimelor publicaţii până la sub 
administraţii, şi complicaţiile produse la Buzău de marele număr de sentinţe 
judiciare, date până la 31 decembrie, a determinat aceste neînţelegeri. În 
încheiere arată că a telegrafiat administratorului de Buzău să se conformeze 
întocmai cu ultimele dispoziţii. În urma alegerilor, administratorul districtului 
raportează la Bucureşti rezultatul acestora: pentru proprietarii direcţi din judeţ 
Ioan Marghiloman şi Scarlat Voinescu, pentru proprietarii primari nestând 
putinţa de a se face alegerea de deputat, se înaintează actele încheiate. Pentru 
proprietarii direcţi de oraş s-a ales deputat Costache Deşliu. 

Deputaţii buzoieni au participat la deschiderea Adunării elective din 22 
ianuarie 1859, în care s-a hotărât să se discute orânduirea de comisii, cercetarea 
mandatului deputaţilor. Astfel, în timp ce Marghiloman, Scarlat Voinescu şi 

Costache Deşliu sunt aleşi membri într-o comisie de validare şi validaţi, M. 
Pleşoianu cade în lotul celor 8 deputaţi aleşi ilegal, pentru care se hotărăşte noi 
alegeri40

. În mai 1859 va fi ales deputat al micilor proprietari N. N. Pîcleanu. 
La 24 ianuarie 1859, după deschiderea scrutinului, mitropolitul, în 

calitate de preşedinte al Adunării elective a Valahiei „proclamă că s-a ales 

37 O.A. Sturdza, op. cit., voi. VIII, Bucureşti, 1900, pp. 67-70. 
38 Ibidem, p. 420. 
39 D. A. Sturdza, op. cit., voi. IX, p. 239. 
~0 D. A. Sturdza, op. cit., voi. VIII, pp., 549, 588, 590. 
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domnul Ţării Româneşti cu unanimitatea voturilor exprimate, adică 64, prinţul 
Moldovei, Alexandru Ioan Cuza"41

• 

Vestea dublei alegeri a lui Alexandru Ioan Cuza s-a răspândit cu iuţeală 
în întreaga ţară, bucuria datorată acestui măreţ eveniment a umplut inima 
fiecărui bun român. Buzoienii şi-au manifestat bucuria prin numeroase 
banchete ce s-au dat în onoarea domnitorului. În semn de recunoştinţă, aceştia 
îi trimit domnitorului o scrisoare în care îşi exprimă gândul curat, sinceritatea 
şi sentimentul de preţuire faţă de domnul Unirii. Ei mărturisesc ceea ce cugetau 
şi simţeau încă de la proclamarea lui Cuza ca domn al Moldovei, „că 

Principatele unite trebuie să aibă un singur cap", îşi exprimă speranţa într-un 
viitor mai luminos: „Te felicităm, manifestându-ţi nemărginita bucurie cu care 
ne facem un ecou de cinci milioane de români şi întreaga speranţă ce avem 
pentru fericitul viitor al naţiei sub egida şi scutul tău părintesc, şi te rugăm 
fierbinte, Măria ta, ca să fixezi privirea ta părintească asupra noastră, a 
poporului ce suntem aduşi în desăvârşită şovăire de mâinile sugrumătoare ale 
trecutului „ „să faci te rugăm, Măria ta doamne, ca viaţa Măriei tale exemplară 
să fie urmată de noi, fii tăi, cu dreptate, egalitate şi reciprocitate, să nu ai 
niciodată favoriţi ci fii deopotrivă şi amici pe toţi". Ei doresc ca naţia română 
să prospere şi să dea probe de unire şi tărie spre înfruntarea viselor vieţii sale 
viitoare şi ale meritelor anticelor sale drepturi în faţa Europei42

. 

La 28 ianuarie 1859, administraţia judeţului Buzău informează Primăria 
oraşului despre dubla alegere în cele două principate şi numirea noului Guvern 
menţionând „aşadar, onor Adunarea electivă, dându-ne drept şef al statului pe 
alesul Moldovei, a făcut mai mult decât a ne da un domn, ea a consfinţit un 
princip ce este înrădăcinat în inimile tuturor românilor, princip ce în aplicarea 
sa dezleagă una din cele mai mari nedreptăţi ce înfăţişa Convenţia de la Paris, 
adică o acţie comună în amândouă Principatele, executată de doi şefi, putem 
adăuga că cu această alegere, am dat cea mai vie şi cea mai mare dovadă de 
dragoste şi încredere fraţilor noştri din Moldova. Astfel, cu alegerea Măriei 
sale, Alexandru Ioan I numai am înfiinţat condiţia cea mai însemnătoare pentru 
întărirea ţării politică, aducând cu un mod frăţiesc într-o singură mână puterea 
acestor două ţări, ci am întărit şi societatea noastră, căci prin alegerea unanimă 
a Măriei sale, urmându-se toate clasele într-un acelaşi sentiment, într-aceeaşi 
idee, unitatea societăţii noastre de acum înainte este asigurată pentru totdeauna 
d ' ' A d 1"41 e vom şti s-o preţmm m estu ·. 

~ 1 Ibidem, p. 587. 
~ 2 Steaua D1111ării, an 4, nr. 23, din 3 fehruarie 1859, p. 86. 
~J Arhivele Naţionale Buzău, fond Primăria oraşului Buzău, dosar 160/1859, L 1-3. 
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La începutul lunii februarie 1859, domnitorul urma să efectueze prima 
vizită la Bucureşti. În toate oraşele şi satele judeţelor pe unde a trecut, Cuza a 
fost întâmpinat cu bucurie şi entuziasm de mase, care i-au făcut primiri unice în 
istorie. Plecând din Focşani în dimineaţa zilei de 6 februarie, Cuza vodă a fost 
întâmpinat la graniţa judeţului Buzău de subadministratorul plaiului Slănic cu 
un număr mare de ţărani şi ţărănci, care-şi manifestau profunda bucurie 
strigând „Să trăiască Principatele unite!". La Poşta Câlnău îl aştepta 

administratorul judeţului, fiind întâmpinat cu „arcuri de triumf, cu transparente 
înfăţişătoare ale emblemei Unirii ambelor ţări". Ţăranii de asemenea l-au 
felicitat pe domn de bună venire. Domnitorul coborât din trăsură mulţumi 

funcţionarilor, apoi s-a apropiat de un bătrân ţăran cu care s-a întreţinut cu 
câteva vorbe bune şi blânde, i-a oferit un dar şi dându-i mâna l-a încurajat să 
fie vesel, ceea ce a făcut ca bătrânul să se simtă „cel mai tânăr între tinerii 
satului". Suita domnească a fost condusă de o deputăţie formată din 200 de 
tineri călăreţi, până la intrarea în oraş. La bariera oraşului, a fost întâmpinat de 
un mare număr de locuitori, din partea municipalităţii s-a ţinut un discurs şi i 
s-au prezentat „pâinea şi sarea simboalele îndestulării", din care Cuza rupse 
zicând "Să trăiască înfrăţirea românilor". 

După aceea este condus la Episcopie, unde a fost întâmpinat de episcop şi 
I. Brătianu, delegaţi de adunare pentru a face oficiile de gazdă44 . 

După solemnitate, Dimitrie Racoviţă, profesorul Seminarului din Buzău, 
a rostit un discurs, exprimând entuziasmul general. Apoi Cuza a fost însoţit de 
episcop la Palatul princiar. Aici a fost întâmpinat de o deputăţie de 12 femei, 
în numele lor, Irina Marghiloman a rostit un discurs ce „cauză Măriei sale 
desăvârşită emoţie". Iată textul cuvântului: „Sub impresia strălucitelor 

evenimente, prin care ţara noastră se ridică astăzi la treapta ce i se cuvine, 
salutând în voi reîntruparea glorioaselor zile antice, când mamele romane 
strigau fiilor lor să moară sau să vie învingător, ne socotim ferice a vă putea 
prezenta expresia viilor sentimente de bucurie şi orgoliu naţional, cu care 
mamele de familie din acest district vin a vă aduce prin noi omagiile lor 
respectuoase şi sincere, şi a ruga cerul ca aureola de glorie şi de mărire 

naţională ce încinge fruntea Măriei tale, să se resfrângă asupra generaţiei 

crescânde ca să se facă vrednică de viitorul ce se deschide. Trăiască Măria sa 
Alexandru Ioan I, domnul stăpânitor al României unite"45

• 

Seara, tot oraşul a fost luminat de torţe aprinse, globuri luminoase, 
tabloul reprezentând Unirea, inscripţii şi stindarde tricolore puteau fi văzute în 
toate cartierele din oraş. 

44 D. A. Sturdza, op. cit., voi VIII, p. 858. 
45 Ibidem, p. 871. 
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A doua zi s-au înfăţişat funcţionarii publici şi starostele cu corpul 
negustoresc. Dimitrie Chirculescu, institutorul Şcolii publice, i-a adresat un 
salut, la care Cuza i-a răspuns cu bunăvoinţă, arătându-se impresionat de 
primirea făcută. Pe la orele 11.30, domnul a pornit către capitala României prin 
Ploieşti, fiind însoţit de dorobanţi şi de 200 de tineri călări. 

Unirea Principatelor, act care reprezintă finalitatea unor secole de luptă 
pentru unitate pe toate tărâmurile, este opera românilor care şi-au impus voinţa. 
Buzoienii au participat în primele rânduri în bătălia unionistă, aducându-şi o 
contribuţie reală şi directă la realizarea visului de veacuri al românilor, unitatea 
naţională. 

Resume 

L'union de principautes roumaines devint une question europeenne pendant la 
guerre de Crimee. Le Congres de Paris, 30 mars 1856, a propose que dans Ies deux 
provinces soit convoquees des institutions auxquelles le but sera de foire des 
propositions sur leur future statut politique international.. des ce moment la jusqu'au 
24 janvier 1859 presque toute la population du departement de Buzau a ete favorable a 
l'union de tous Ies deux pays, a l'exception de quelques individus „egares". 

Apres l'election de Cuza a Iassy et a Bucharest, le prince a visite, dans sa route 
vers la capitale, deux fois la ville de Buzau, etant rec;u avec des eloges, des belles 
femmes et des manifestations populaires. 

L'union de 1859 represente la finalite d'une lutte historique Ies habitants de 
Buzau en ayant une contribution reelle et directe. 
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